
Utvalg vil ha patent
på dyr og planter
Et utvalg i den offent
lige bioteknologi
nemnda går inn for at
det kan gis patent på
dyr og planter som
har praktisk anven
delse innen produk
sjon og forskning. Det
VIII Så fall kreve end
ring av norsk lov.

N&M Bulletin
Jon K. Berg

Utvalgets innstilling ble over
levert bioteknologinemnda i
sommer. N&MBulletin har fått
tilgang til dokumentet, som
sekretariatet for nemnda Øn
sker å holde hemmelig.

Utvalget forslår at planter
og dyr kan patenteres når de
1nngir i en industriell, gentek—
nologisk prosess. Utvalget vi
ser til at genmodiliserte orga
nismer har latt en stor anven
delse innen industrien, spesielt
innen framstilling av medisi
ner.

Utvalget nevner spesielt to
områder hvorgenteknologi bru

4..

kes i dag, som blir skadelicien
de hvis det ikke blir patnt på
dyr og planter.

-- Forskning
taper
Det gjelder dyr som genmodi
fiseres for å tjene som modeller
for sjukdomrner hos mennes
ker. og dyr som brukes som
organdonorer til mennesker --

tor eksempel gris.
--Norsk forskning og utnyt

ting av norske forskningsre
sultater kan bli skadelidende
om man ikke finner fram til
tolkninger av patentloven som
sikrer at denne typen framstil
ling og bruk av genmodif’iserte
dyr kan gis tilfredsstillende
beskyttelse, heter det.

Hydro en av tre
bak utspiil
Bioteknologinernnda består av
23 medlemmer fra departement
og oraganisasjoner. Tre av dis
se medlemmene har sittet i ut
valget som har vurdert patent
pa genmodifiserte organismer.
De tre medlemmene er Sigurd
Gulbrandsen fra Norsk Hydro,
Age Haugen ira Statens Ar-

heidsrniljøinstitutt og Hans
Prydz fra Bioteknologisenteret
pi Blindern.

Forbudt
Den norske patentloven forbyr
patent på dyr og planter. Den
opprinnelige begrunnelsen var
at patent pa dyr og planter ikke
opplyller de tekniske patent—
kravene. Men med gentekno
logien er det blitt lettere a opp
fylle kravene, noe som har hrt
til at den europeiske patentor
ganisasjonen allerede har gitt
patenter på dyr og planter.

Men i Norge er det foreløpig
enighet om beholde den stren
ge praksisen på feltet.

--Det har sammenheng med
at det er bredere komplikasjo
ner ved det å gi patent pä dyr og
planter enn bare at det ikke
oppfyller de tekniske patent
kravene, sier fungerende on
derdirektør Inger Næss i Mil
jøverndepartementet til N&M
Bulletin.

Bioteknologinemndas fler
tall har tidligere sagt nei til
patent pa dyr og planter. I ‘ ed—
taket heter det at det kan være
meget vanskelig a isolere gen

materialet, spesielt hvis mate
rialet ikke har vært isolert og
karakterisert før.

-- Oppsikts
vekkende
Leder i Naturvernforbundet,
Heidi Sørensen, sier utvalgets
innstilling er oppsiktsvekken
de.

-- Hvis innstillingen gar
gjennom, vil Norge ha den mest
liberale patentloven i verden,
kanskje med unntak fra USA,
sier hun,

Srensen sierdeteren rekke
betenkeligheter ved å gi patent
på dyr og planter. Blant annet
mener hun det er forkastelig
hvis en person eller bedrift skal
få enerettighet på noe som i
utgangspunktet er vårfelles arv.
Dessuten kan patent pi dyr og
planter gjøre noe med vårt syn
på livet.

-- Slike patenter underbyg
ger holdninger som går pa at
mennesket fritt kan manipule
re og kontrollere naturen, sier
SØrensen til N&M Bulletin.
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miljøprofl!
Raçjnhild Queseth Haarstaci
Ledei energi- og
rnhljokomitéen

• \Fi! torbruker mer eneruii
en i nL)efl gang tør.

• Norge pumper mer opp olje
enn noen gang for.

• Beviluningene til enttk og
il ternat i v energi er drama—
i si. reduser.

• kegieringen legger fram ku—
ninneltling der den forlater
Stort imels mai om astahili—
sere (( )-ntslippene.

• :\ rhe iilerpartiet apner lor
hvggnig av gasskraftverk i
Ni

DeUe er iioe av energistatusen
høst cii I ø)5. I )et i i nes alter
nativ til denne <Iut og kjør»—
politikken. Senterpartiet (SP)
menerenergipoi iti kken må leg
ges oni. og nu liøhensyn tilleg
ges langt større vekt.

Energiforbruket i Norge ma
stahiliseres. og på sikt reduse
res. En omlegging av politik
ken ma derfor starte na. slik at
vi i større grad bruker lbrny—
bare energikilder og Øker ut
nyttelsesgraden. Derfor er de
siste års nedprioritering av det
te særlig uheldig. AP, Høyre og
FRP har sørget for å redusere
bevilgningene Ira omlag 500
millioner i I )2 til ‘ el 50 mil
lioner i ar.

Lønnsommeenok—tiltak (til
tak som vil være mer lØnnsom
mc enn ii bytte ut ny vannkraft
og gasskrafl) kan frigi el-kraft
som kan erstatte fossile brens
ler i husholdninger, yrkeshygg
og industri, og være et godt
bidrag til å redusere C02-ut-
slippene.

Satsing pa enk og nye, for
n3bare energikilder har et be
tydelig sysselsettingspotensial
og gir mulighet til a utnytte
lokale ressurser. Nye beregnin
ger viser at en ved opprusting
og utvidelser i eksisterende
vannkraftsystemer, utbedring i
fordelingsnettet og enøk-tiltak
hos siutthrukere, vil ha behov
loromiag20000arsverk. Dess-

uten er det et stort potensial for
sysselsetting ved a satse pa ni—
ternat i ve energikilder og ut—
vi kl ing av miljøteknologi.

Okt bruk av alternative ener—
gikilder i stedet for lossile
brensler vil også fore til redu
serte CO-utslipp.

SP la i sommer fram en hand—
lingsplan not utslipp av ku—
mnagasser. Den viser at det er
mulig å nå Stortingets C02—

mai hvis det er politisk vilje til
det. Tiltak på sokkelen og sat
sing pa enøk og alternative
energikilder er sentralt. I til
legg kommer tiltak i men sam—
ferdsei, skogbruk og avfalls
sektoren.

SP går inn for å stabilisere
oljeutvinningen på I 994-nivå.
En stabilisering av oljeutvin—
ningen begrenser utsl ippene,
og kan medvirke til høyere ol
jepri ser pa verdensmarkedet.
Det kan gi lavere C02-utslipp
glohalt ved at energieffektivi
sering, utvikling av teknologi
og økt bruk av alternative ener
gikilder blir stimulert.

Dessuten mii det gjøres mer
fonå redusere forurensningen
fra petroleumssektoren. aktu-.
elle tiltak kan være forbud mot
fakling på plattformen, ejen—
vinning av olje ved brønnho
ring/testing, krav om enØk og
bruk av spesiell teknologi.

Vi gar ogsa mot at det byg
ges gasskraftverk med navæ
rende teknologi. l)et ma stilles
krav om at energiutnyttelsen
må bli bedre, og C02-utslippe-
ne lavere. Dessuten er lØnn
somheten ved bygging av gass-
kraftverk så dårlig at det vur
deres fnitak for CO2-avgil.
l)ette mener SP er uaktuelt.

I boka «i3ærekraftig økono
mi» blir det pekt pa at det gar
an å gjøre langt mer for å prio
ritere miljØhensyn enn det re
gjeringen legger opp til, uten at
dette på lang sikt vil få negati
ve virkninger på sysselsetting,
Økonomi m.m. Det er nødven
dig med en grundig debatt
omkring disse spørsmalene.

Statens institutt for
folkehelse (Siff) adva
rer nå mot at utslip
pene fra driften av
hovedflyplassen på
Gardermoen vil for
sterke problemene
med drikkevannet.
Suf kritiserer Statens
forurensningstulsyns
(SFT) behandling av
utslippskonsesjonen.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

SF1 ga før sommeren utslipps
tillatelse til driften av hoved
flyplassen på Gardermoen. Nå
har klagefristen gått ut, og
Nannestad og Ullensaker kom
mune og Norges Naturvernfor
bund har klaget SFTs avgjørel
se inn for MiljØverndeparte
mentet.

Men det er Folkehelsas re-

aksjon som vekker mest opp
sikt. Statsinstitusjonen kommer
med klar kritikk av SFT i et
brev til Nannestad kommune.

I brevet slår Siff last at ut
slippene, som folkehelsa i seg
selv anser som ufarlige, vil føre
til økt oksygenmangel i grunn-
vannet ved Trandum-området.
Dette vil gjøre vannkvaliteten
dårligere, noe som igjen kan
føre til at grunnvannet ikke
kan benyttes som drikkevanns
kilde. Stortinget har satt som
mai at nettopp dette grunnvan
net skal kunne bli drikkevanns
kilde for Ilere personer enn i
dag.

Kritikk mot SFT
Siff kritiserer SFT for å ha tatt
en avgjørelse som strider mot
dette hensynet. Konsekvensen
er at Nannestad kommune «bør
benytte anledningen til å på
virke SF1s avgjørelse da den
ser ut til å stride mot det oven
fornevnte hensyn», som det

heter i brevet.
Siff skisserer imidlertid en

drastisk løsning: å fjerne alt
overflatevannet som kan være
forurenset fra Gardermoen. Siff
mener det er «mer kritisk» at
vannkvaliteten synker, enn at
grunnvannstanden gjør det.

- Skaper ikke
problemer
Assisterende direktør i SFT,
Trond Syversen, sier til N&M
Bulletin at utslippene fra drif-.
tel av hovedflyplassen ikke vil
skape problemerlordrikkevan
net. safremt Oslo Hovedilylass
A/S (OHAS) følger kravene til
utslippstillatelsen.

— Men det ligger en usikker
het i at verken vi eller OHAS
har dokumentert virkningene
av jordrensingen på lang sikt.

Syversen varsler at utsl ipps
tillatelsen kan skjerpes, hvis
det er nødvendig.

— Folkehelsa mener vann-
kvaliteten kan bli dårligere mer!

dagens utslippst illatelse. Hvor
dan ser SF1 på det?

— Allerede under behandlin
gen av utslippsøknaden. var
dette et problem vi vurderte.
Siffs oppfatning deles ikke av
andre fagmiljøer vi har vært i
kontakt med. Mer vil jeg ikke
si før klagen er behandlet.

— Har dere vært presset fra
andre deler av forvaltningen
eller politikerne, for å få igjen
noin en utslippstillatelse?

— Vi har gjort vårt beste for
å behandle saken raskt. Men
utover det, har vi ikke folt oss
utsatt for press i forhold til
innholdet i tillatelsen og de
kravene og vilkårene vi stiller,
sier Syversen.

Klagene fra Naturvernfor
bundet og Ullensaker kommu
ne er nå til behandling i SFT.
Tilsynet vurderer om klagene
skal tas til følge. Dersom det
ikke skjer, blir klagene over
sendt Miljøverudepartementet
for endelig avgjørelse.

Natur&mi1jøïE
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oIkekeIsa advarer
mot Gardermoeii

Begredelig bouquet
Rordeaux-vinene har en begredelig bouquet
for tiden, så dårlig at franske vineksportører
frykter 30 prosents nedgang i salget. Miljøin
teressen er såvisst ikke nede i noen bolgedal.

De siste uar årene har det vært skrevet mye om nedgangen i
iniljrtinteressen i den norske befolkningen. MeH politisk engasje
ment skapes ofte av spesielle enkeltsaker.

I)e nesten utrolig omfattende protestene mot de franske prøve
sprengn i ngene viser at omsorgen tor miljøet fortsatt er pa topp i
brede lag av befolkningen.

Hvordan kan vi forklare den stormende interessen for miljøet
i en tid da den herskende trenden er at grønne verdier er gatt av
moten? Vi tror flere faktorer kan hlmnkes ut, blant annet:

Først og fremst er det en genumn irritasjon o er fransk egenrå
dighet på et område som mange opplever sOifl avgjørende for
menneskeheten. Etter den kalde krigens endelikt, har det vært
nedrustning, ikke-spredning av atomvåpen og stans i prøve—
sprengninger som har preget
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Danmark kan spare
milliarder av kroner
ved å legge om hele
landbruket til økolo
gisk drift, viser en ny
undersøkelse. En slik
omlegging vil også
tjene miljøet og helse-
tilstanden i Danmark.

N&M Bulletin
Oddvar Lind

Dette er konklusjonen i en stør
re undersøkelse som Danmarks
største ftigforbund. Specialar
hejdertorbundet (SID), htr
ejennomlørt. SID har 330 000
medlemmer, hvorav 20 000 er
sysselsatt innenfor landbruk,
skogbruk og veksthusnærin
gen.

Ubetalt regning
— Vi har laget beregninger som

viser at det nåværende land
bruket etterlater en stor, ube
talt regning. Disse samfunns
messige kostnadene er det al
dri før satt tall pa. Det har vi na
forsøkt a gjøre ‘ ed hjelp av en
rekke lorskere, sier Steen An
dersen, som er leder for SI1)s
land- og skogbruksgruppe.

— Merinntektene ved vanlig
dyrking utgjør i dag 1500 kro
ner per hektar. Men tilbake
star en ubetalt regning for frir
urensning av grunnvannet med
pesticider og nitrat. et stØrre
energiforbruk og stØrre helse-
skader enn ved et økologisk
landbruk. Totalt utgjør sam

funnets merutgifter ved det

naværende landbruket 4879

kroner per hektar, unclersire
ker han.

— Tallene er noe usikre, og
Sli) vil derfor kreve ytterligere
undersøkelser, legger han til.
SIDs undersøkelse er laget av
en rekke lorskere. blant dem

Økonomene JesperJespersen fra
Roskilde uni versitetscenter og
Henrik Hofman fra Arbejder
bevægelsens erhvervsrad.

Rent drikkevunn
— De skjulte kostnadene er blant
annet prisen for a skafk rent
drikke ann og stoppe utslippe
ne av nitrogen i Iramtiden.
Kostnadene omfatter også en
pris for a gjenopprette vilthe
standen og landskapets rekrea
sjonsverdier. sier Andersen.
Økonornene bak undersøkelsen
setter ogsa en pris pa helseska
dene: redusert forplantnings
evne pa grunn av Qstrogeniik
nende stoffer, salmonellafor—
giftninger. kreft og allergi.
Debatten om forurensningen av
drikkevannet har rast i flere år
i Danmark, og det er bed enig
het om at den såkalte Vandmil—
jØplanen som ble vedtatt for
noen ar siden, ikke har ført
fram. Det betyr blant annet at
det vil koste Ilere titalls niilli
arder kroner å skaffe rent drik
kevann i framtiden. hvis utvik
lingen fortsetter som na.

Ikke nok
— Samarbeidet mellom fagfol
kone bak undersøkelsen har vist
at miljøinnsatsen hittil har vært
for snever. En handlingsplan
for økologisk landbruk er ut
merket, men det er ikke nok.
sier Per Kølster fra Landbohø
jskolen. som sel har deltatt i
undersøkelsen.

— Det betyr blant annet at
svineproduksjonen i Danmark
ina reduseres. Det trengs radi
kale tiltak for å begrense bru
ken av sprøytern idler og en egen
avgift på den type gjødsel som
ikke suges opp i plantene. Det
er ogsa behov for en markant
endring av matvarekontrollen,
slik at matvarer holdes tilbake

fra markedet når det er mistan
ke om helseskadelige virknin
ger, foreslar Speeialarbejder
forbundet.

Flere
sysselsutte

Hvis ti prosent av bøndene
som går over til økologi sk drift,
vokser tallet på sysselsatte i
landbruket med omlag 1500.
Det skyldes i hovedsak at øko
logisk landbruk er mer arheids
intensivt enn vanlig landbruk.

Imidlertid vil det bli færre
bønder som driver med svine
produksjon, og en del slakteri
er vil ogsa fa færre ansatte i
framtiden. heter det i undersø
kelsen.

Oko-oppsving
Det Økologiske landbruket i
Danmark har hatt et kraftig
oppsving de siste to — tre årene.
Etterspørse len etter økovarer
har okt langt raskere enn ek
spertene regnet med. Det ol
fisielle målet er na at arealet av
okologisk landbruk skal tido
hies de neste fire årene, til 200
000 heklar. Den danske regje
ringen har nettopp bevilget 91
millioner kroner tor 1996 for å
bidra til at denne handlings
planen blir realisert.

— I farste omgang skal vi
forsøke å dekke etterspQrselen
i Danmark. Men det er gode
eksportmuligheterforøkologis
ke produkter, og det er viktig at
næringen innstiller seg pa det,
sier landbruksminister Henrik
Dam Kristensen i en kommen
tar.

Hans syn deles av store grup
per i det danske landhrukshie
rarkiet. Også her er det skjedd
et klimaskifte på kort tid, ikke
minst pa grunn av alle gifi—
skandalene og vannforurens
ningen i Danmark.

Trafikkproblemene i
byene vokser, selv i
de såkalte miljøbyene.
Byen er i ferd med å
bli kvalt, lyder rappor
ten fra Bergen.

Miljøbykonferansen
Jon K. Berg

Miljøbyene er Fredrikstad, Ber
gen, Trondheim, Tromsø og
Gamle Oslo. Miljøarbeidet i
tre av disse byene, Bergen,
Tromsø og Gamle Oslo, ble
presentert under miljøhykon
ftransen i Bergen 5. og 6. sep
tember. Den entydige konklu
sjonen var at trafikken er det
desidert største mil jØproblemet.
og at ingen åpenbare løsninger
er i sikte.

Det mest dramatiske utspil
let kom fra Bergens byantikvar,
Sin Myrvoll. Hun viste til at
Bergen er usedvanlig rik pa
historiske spor.

— Den historiske utviklin
gen kan leses i bylandskapet,
sa hun. Problemet er at det
gamle gatenettet i byen verken
er fundamentert eller dimen
sjonertibrdetralikkmengdene
det er i dag. i sentrum er gate
nettet utvidet og gjennom
gangstralikk er ledet inn i de

Volvo presenterer i
disse dager prototypen
på det de selv kaller
morgendagens miljø-
buss. Bussen går på
biologisk sprit som kan
lages av landbrukspro
dukter.

N&M Bulletin
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Jens P. Toldnæs

ECB-bussen (Environmental
Consept Bus) har heller ikke
en tradisjonell eksplosjonsmo
tor. En gassturhin blir drevet

bredeste gatene, almenni ngene,
noe som har resultert i at brede
tralïkkarer har skaret av byens
historiske tilknytning til hav
nen.

— I)en gamle hykjernen er
klemt inne av biltrafikk. Byen
er bokstavelig talt kvalt og har
mistet sin egentlige kontekst,
sa Myrvoll. Hun opplyste i til
legg at tralikbelastningen re
sulterer i alvorlige skader på
fundamentene, de sårbare fyll
massene som byen er bygd på
og som er automatisk fredet
etter Lov om Kulturininner.

— Pinlig!
Ogsa i Tromsø er den økende
privatbilismen et skjemmende
element i mil jøhy-fasaden.

— Det er helt sentralt i vårt
Miljøbyprogram at vi Ønsker å
dempe økningen i privatbilbruk
til fordel for økt bruk av kollek
tive transportmidler, sa Trom
søs ordfører Erlend Rian.

Men Rians store bekymring
er kollektivtralikken, som ikke
er attraktiv nok.

— Her er det sa langt mellom
liv og lære at det er direkte
pinlig, sa han.

Roper på staten
Den manglende kollektivsat
singen i Tromsø skyldes ikke

av biologisk sprit, ethanol. Re
sultatet er minimalt med støy,
og bare en svak duft av sprit.

ECB-bussen er også utstyrt
med elektronisk billettsystem.
som gjør den mer effektiv i

trafikken.
— Mens trafikken idag fore

gar primært mellom byer og
forsteder, vil den gradvis for
hytte seg til å ga mellom forste
dene fordi virksomheter flytter
ut, sier Kerstin Sterner, vise
president i Volvo Bus, til den
danske avisen Berlingske Ti
dende.

lokalpolitikerne, men staten,
mente Rian.

—Mens staten pa den ene si
den understreker kollektivtran
sportens betydning for a na en
rekke niiljømal, sa mangler den
økonomiske oppfølgingcn full
stendig. Her henger ikke ting
sammen — de henger snarere
fra hverandre, som de sier i
Kautokeino. Staten trapper ned
sitt engasjement, snarere enn a
øke det, sa han.

Han viste til at i år er det
første aret i en fem-arig ned
trapping av statst il skuddene
som følge av en forventet effekt
av anbud.

- Høyre verre
— Jeg tviler på at denne effekten
kommer. Dette er ikke noe valg
kamputspill fra min side for å
ramme den sittende regjerin
gen. Jeg er enda mer misfor
nøyd med mitt eget parti, sa

høyremannen Rian.
Også i en tredje av miljøhy

ene, bydelen Gamle Oslo. var
det frustrasjon over den Øken
de trafjkken. Byrad for kultur
og utvikling, Terje Kalheim,
sa at hele en tredjedel av arealet
brukes til transport. Her går det
i asfalt og betong hvor du enn
snur deg, og (le store veianleg
gene utgjør uoverkommelige
harrierer, blant annet mot sjø
en.

— Trafikken har ødelagt by-
delen, sa han.

Men nå skal alt bli bedre,
hvis Kalheim og statens



hvor langt vi er kommet.

JA, TAKKI

0 Jeg ønsker å få gratis tilsendt Statoils

miljørapport for 1994.

0 Jeg ønsker å få flere eksemplarer av

rapporten Jeg ønsker — stk. tilsendt.

Send kupongen til: Statoll, 4035 Stavanger

Merk konvolutten: “Miljørapport 94”

— Nu er det hyenes miljøproble
mer som ma komme mest i
tokus i miljøpolitikken. Natur
vern, utslipp fra industrien og
kommunale kloakkanlegg er
ikke lenger er de største utfor
dringene, sier miljØvernminis
ter Thorhjørn Berntsen.

Miljøbykonferanse
Jon K. Berg

— Nå må vi i sterkere grad
konsentrere oss om byene og de
miljøproblemene som vi finner
der, sa han under miljøbykon
feransen i Bergen.

Berntsen var spesielt opp-

— Hvis Vegdirektoratets
prognoser om 35 pro
sents vekst i blitrafik
ken innen 2015 slàr til,
vil veinettet i Oslo øst
ganske snart bli
sprengt, sa Oslos veg
sjef, Trond Bjørgan,
under Miljøbykonferan
sen i Bergen.

Myndighetene fØrsØker nå å
lede trafikken bort fra bydelen
Gamle Oslo, som er et av lan
dets fem miljøbyprosjekter.
Første skritt er allerede tatt.
med åpningen av Ekebergtun
nelen i sommer. Neste punkt er
ny tunnel under BjØrvika.

tatt av hvordan byene har est ut
de siste årene. Han opplyste at
de største byregionenen i 1990
la beslag pa 90 prosent mer
grunnareal enn i 1960.

— Vi kan ikke lenger la bye
ne ese fritt utover i landskapet,
sa han.

I den forbindelsen nevnte
han den nye kommuneplanen
for Bergen som et positivt ek
sempel. Her legges det opp til
ibrtetting av bebyggelsen langs
en ny hybane som skal binde
hydelene sammen. — Dette ser
veldig, veldig fint ut. Bergen
har laget en plan akkurat etter
den lesten vi ønsker, sa Bernt

Men hva hvis trafikken Øker
så mye at tunnelene blir for
små’? Må da det gamle veinet
tet i Gamle Oslo igjen åpnes for
gjennomgangsirafikk? lød
spørsmålene fra salen.

BjØrgan svarte at tunnelene
ikke kan utvides når de 1rsl er
bygget. Og han han sa katego
risk nei til at det gamle veinet
tel igjen kan tas i bruk en gang
i framtiden.

— Det er ikke mulig å bygge
seg ut av alle kapasitets
problemer døgnet rundt. Vi må
ikke fristes til å bruke det eksis
terende veinettet i Gamle Oslo
som reservekapasitet, sa en
bestemt Bjørgan.

sen, og lovte i samme slengen
statlig støtte til hyhanen, som
vil koste minst én milliard kro
ner.

Mer generelt sa miljøvern
ministeren at de kommunene
som har solide og gjennom1r-
bare planer, frir penger fra de
partementet.

Kritikk mot
Opseth
Under den avsluttende pund
debatten i miljøbykonkransen,
korn det tor øvrig kritikk mot
samnferdselsminister Kjell
Opseth.

Bergens varaordfrer Ing-
mur Ljones (Kr!) sa at det er
vanskelig a fri Opseth på banen
i saker som angar miljøet i

storbyene.
— Det mangler en sentral

koordinering av miljørnalene
frr byene. Kommmunene må
få klare styringssignaler. Dess
uten er ftr mye av samfi.rdsels

midlene ørekerket til veier, og
vi kan dermed ikke bruke pen
gene slik vi ønsker, sa Ljones.

Det siste var miljøvernrni
nisteren helt enig i.

— Midlene til sarnferdsels
sektoren er tor mye bundet opp
i dag. Det ville være helt riktig
å få stØrre fleksibilitet i valg av
transportformer, sa Berntsen.

Mindre
purkering
I sitt foredrag oppfordret mil
jøvernministeren kommunene
til å føre en streng parkerings
politikk. Han viste til at mange
europeiske byer anser restrik
ioner på parkering som det
mesteffektive virkemiddelet for
å redusere biltraifkken.

—Etter min mening bør vi nå
vurdere å oppheve minstekrav
ene til antall parkeringsplasser
og i stedetinnføremaksimums
krav i områder med god kol
lektivhetjening, sa han.

DAG, FREDERIC,

KURT OG THORBJ0RN!

SJEKK OSS.

MI LJØRAPPORTEIU
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Berntsen prioriterer
miljøvern i byene

—j-ç,’

- Veinettet sprenges

I

Arbeidet med å gjøre selskapet vårt miljøvenrilig og

sikkert er en kontinuerlig prosess. I den nye

rapporten kan du få nærmere informasjon om

Postnr./sted:.

TRANSPORTBEHOV?
VI TILBYR SEILINGER MELLOM
ØST-NORGENEST-SVERIGE OG

• UK

• BENELUX/KONTINENTET

• IRLAND

• NORD-IRLAND,

• SPANIA

• MIDDELHAVET

Gunstige og fleksible dør/dør transport-
løsninger for stykkgods og containere.

Ring oss for rater og informasjon.

Simonsen & Slang A/S
Drammensveien 126 A
P.O. BOX 295 Skøyen

0212 Oslo
TIf.: 22 12 2000LYSLI!’IE Fax: 22 44 02 89/55 08 10

L&NDBRUKS
SAMVIRKET

samarbeider
i Felleskontoret

0 STATOIL
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• Det skal utvikles miljttkon
trollerav skogforvaltningcn.

• Ansatte i skogsdriften skal
læres OPP i «bærek rafi ii»

skogbruk.
• Firmaene skal vise respekt

for urbefolkningen.
• Bedriftene skal ha åpenhet

om sin egen drift, og si fra
olfentlig nar noe gar galt.

Kravene Følges
Miljøansvarlig i Axel Sprin
ger, Florian Nehm. sier i et
intervju med N&M Bulletin at
kravene blir fulgt av leveran
dØrene. Derfor har det fortsatt
ikke skjedd at Springer har
kuttet forbindelsen med en le
verandØr, fordi den ikke har
fulgt selskapets miljøkrav. Men
Nehm innrømmer at det skal
svært mye til t bryte et samar
beid, selv om selskaper viser
liten interesse for miljøspørs
malet.

— Vi har langsiktige samar—

beidspartriere. Men hvis en
bedrift over lang tid ignorerte
vare krav, sa ville vi vurdere a
avslutte samarbeidet, sier han.

— Arbeidet har ogsa ført til
strengere innkjØpsstrategi hos
våre leverandØrer.

Nehrn mener Springers ar
beid fØrer til at leveranclørene
selv vurderer nar de skal si nei
til tØmmer som ikke er hogd pa
riktig mate.

Samtaler med
Norske Skog
Defrste selskapene sluttet seg
til Axel Springers nye miljø-
krav i juli.

Nå i høst skal ftwlaget ha
samtaler med blant andre Nor
ske Skog, og Nehm regner med
at selskapet følger opp de an
dre.

— Vi har ikke fatt med Nor
ske Skog enna, men det er fordi
vi har valgt a takle andre leve—
randører først. Vi er nå i ferd
mcd a starte samtalene med
Norske Skog.

Både finske og tyske papir
leverandøier kommer med i
samme runde som Norske

Skog. Dette arbeidet blir of
fentliggjort på slutten av aret.

Vil øke kravene
— Vil dere fortsette a Øke krave

Dette er jo en pagaende
prosess. Vi trenger i neste om
gang forpliktelser for en be
stemt innkjøpsstrategi. Der har
blant annet Norske Skog of—
funtlig sagt at de ikke vil kjøpe
tØmmer fra omrader som er
verneverdige.

— Har deres arbeid presset
andre forlag til u bli mer miljø—
bevisste’?

— Ja. Det er noen fa store
forlag i Tyskland, og de har
gått sammen om en miljøko
rnit6 som er i konstante for
handlinger med papirleveran
dørene.

— Hvilken utvikling ser du
for deg som resultat av deres
arbeid’?

— Vi vi øke kunnskapen i
skogindustrien om biologisk
mangibld. Slik kunnskap man
gler i dag. Ut fra dette vil det
komme nye strategier for skog
bruket, mener Nehm.

Streilgere nuiiljøkrav
or Norske Skog
Axel Springer-forlaget
i Tyskland stiller nå
enda strengere krav
til sine leveraridorer.
Norske Skog og andre
må rette seg etter
seks nye krav fra det
tyske gigantforlaget.
Og tyskerne akter
ikke å stoppe med
det.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

Springer stiller disse seks kra
vene til sine underleverandø
rer:
• Det skal ikke hogges mer

skog enn det som blir plan-
(et.

• Leverandren skal vite at
artsinangfoldet oppretthol
des i det omradet tømmeret
leveres fra.

ne?

:uI

Ervii
å

OPPTATT AV MILJØ-

SPØRSMÅL?
Ute etter fakta du kan slå
i bordet med?
Nå er Statens
forurensningstilsyns
(SFTs) årlige rapport
«Forurensning i Norge
1995>) klar. Den gir deg
en oppdatert oversikt
over forurensningen i
Norge, og beskriver

-
internasjonale og

nasjonale miljomål. Den oppdaterer deg også
på kildene til forurensning, beskriver
miljotilstanden og perspektivene
framover. Les og bli vis!

Rapporten kan du bestille i:

SFT, ekspedislonen,
Postboks 8100 Dep, 0032 Oslo,
TIt: 22 57 34 00— Fax 22 67 67 06

_____________

.or1io1d

Frosken forsvinnerfortsatt
I Australia er nå 34 froskearter fastslått truet i løpet av 15 år,
skriver Age. Ti froskearter er helt utryddet, og australske
forskere spekulerer nå i om det kan være hullet i ozonlaget
som resulterer til den voldsomme tilbakegangen.

e

‘-.,

Knapt noe land i verden bruker mer
energi enn Norge. Vinterens forbruk har
vært svært høyt. For å dekke behovet,
må Norge til tider faktisk importere
strøm. Fortsetter vi på denne måten,
kan vi glemme både dagens nivå på
kraftproduksjonen såvel som prisnivå.

For de aller fleste husholdninger

Fagbevegelsen tar

ansvar for miljoet
NKF har som første fagforbund I landet laget en egen
miljøhandlingsplan. Vil du vite hva landets største
fagforbund med over 216 000 medlemmer mener om
miljøproblemene - ta kontakt på telefon 22 36 47 10.

75 Norsk Kommuneforbund
—1920-1995

i
er det penger å. hente på ener

effektiviserende tiltak. Det er iTinge

som vil gi deg råd om hvordan du gjør

det. Ikke alle råd er like gode.

Vi i Norges vassdrags- og energlverk

ønsker å kvalitetsslkre den iØk
I- û,. ‘

informasjonéi’diPfår. I
Derfor skal du se etter vårt

merke når du mottar enøk-informasjonen
i fremtiden. Spørsmål? Köntai.it’_’
reglonale enøk-senter eller energlve,

-- -

1
‘IlIl”_• -.

:-I-;
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Doblet ozoritiull over
Antarktis på ett år

Ny tvil ol’n spesial
avfall til Herøya

Ozonhullet over An
tarktis er fordoblet på
bare tolv måneder, og
er nå like stort som
Europa, melder l:Ns
meteorologorganisa
sjon (WMO). Ozonlaget
på den sørlige halvku
len er nå det tynneste
som er registrert.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

I august ble ozonlaget over
Antarktis omlag ån prosent tyn
nere hver dag. Det er den ras
keste reduksjonen av ozonla
get noen gang, skriver Daily
Telegraph. Ozonhullet kommer
til å være størst i slutten av
september. ifflgc WMO.

Faren For
hudkreft øker
1l)lge forskerne betyr tn pro
sent redusert ozonlag at faren
far hudkreft og Øyeforstyrrel
ser øker med opp til tre prosent
på grunn av økt ultraviolett
stråling, skriver The Guardi
an.

Ozonlaiet over Antarktis er
nå redusert med 30 prosent si
den I )78. En rekke land har
forpliktet seg til å fase ut KFK
gasser, de viktigste ozonned

brytende stollene. Men WMO
advarer mot å tro at problemet
er løst av den grunn. Ifølge
meleorologene vil gevinsten
spises opp av økte utslipp fra u
landene, såfremt disse ikke for
plikter seg til reduksjoner.

Drivhusgasser
har betydning
Ifalge FNs miljøprogram er det
bare 25 prosent av verdens be
Iblkning som er i ferd med å
Ijerneozonødeleggendc gasser,
mens de resterende 75 prosent
lortsalt har til gode å redusere
utsl ippene.

— Vi ser også at temperatu
ren i atmoslæren betyr mye.
l)et blir mer drivhusgasser, noe
som igjen fører til økt nedbry
ting av ozonlaget, farklarer Geir
Braathen ved Norsk institutt
for luftforskning (Ni]u) til
N&M Bulletin.

Tynnere ozon lag fører også

til lavere temperatur i stratos—
Jæren, som igjen skaper gode
lorhold for de ozonnedbryten
de stoffane. Det er dermed ikke
gitt at ozonhullet reparerer seg
selv sa lort som man ti] nå har
håpet på.

Nei til
metylbroniid
Miljøkommisær i EU, Ritt Bjer
regaard, tar mi til orde for at
EU slutter a bruke stoffet mc
tylbrornid, som er en ozonned
bryte nde gass.

— Metylbromid er den enen
ste ozonnedbrytende gassen
som det ikke er noen utlisings
dato tor i Montreal—protokol
len, sier Bjerregaard til Reuter.
USA har allerede vedtatt å fase
ut metylbromid i løpet av seks
ar.

— Det er på høy tid at også
EU tar denne utfordringen, si
er miljøkommisæren.

Miljoverndepartemen
tet vil ha utredet om
det er forsvarlig å
bygge et nasjonalt
forbrenningsanlegg for
organisk spesialavfall
på Herøya.

N&M Bulletin
ReidarEvensen

I)e siste 15 arene har over 30
steder blitt vurdert som aktuel

Englands miljømyndig
heter har bedt folk om
å la bilen stå, på grunn
av den voldsomme
luftforurensningen.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

Sommervarinen og hiltrafikken
dannet store mengder hakke
nært ozon i England, noe som
fører til pusteproblemer og ast
mat iske anfall for mange men
nesker. Tidligere i år ba Miljø

erndepartementet om at brite
ne lot bilene stå i garasjen. og
heller brukte kollektivtrafik
ken. tur å Ei ned den helsefarli
ge forurensningen. Ifølge offi
sielle tall, var det bare ti pro
sent som fulgte opplordringen.

le for å bygge et nasjonalt spe
sialavfallsanlegg. Men i den
siste konsekvensutredningen
fikk det halvstatlige selskapet
Norsk Avfallshandtering AS
(Noah) tillatelse til kun å vur
dere to områder i Grenland:
Herøya og Brevik.

[tillegg skal konsekvensut
redningen heskrive det sakalte
nullalternativet, det vil si hvil
ken konsekvens det far for norsk
miljø dersom anlegget ikke

Ifalge The Guardian var over
halvparten av England ram
mel av det britene regner som
«darlig luftkvalitet» i flere da
ger. Enkelte steder var foru
rensningen dobbelt sa sterk som
de anhefalte grensene fra FNs
hel seorganisasjon.

Bydelen-Greenwich i Lon
don blir mi stilt far retten, fardi
politikerne har nektet å stanse
hiltrafikken når luftforurens—
ningen overskrider helsegren
sene.

Sju barn, som alle lider av
asmta, har fåttjuridisk støtte til
å gå til sak mot Greenwich.
Hvis barna når fram med sØks—
malet, ‘ il det bety at alle lokale
myndigheter i England kan
stanse biltrafikken nar foru
rensningen blir helsefarlig.

bygges.
«Risiko ved uhell i nærlig

gende virksomhet» var ett av to
punkter Statens forurensnings
tilsyn (SFT) påpekte i sin inn
stilling til MD etter gjennom-
gang av Noahs konsekvensut
redning og de 39 innkomne
htmringsuttalelsene. Det er fa
ren for brann eller eksplosjon i
Hydros ammoniakkkihrikk som
gjør at Direktoratet for brann
og eksplosjonsvern (DBE) skal
vurdere om det er forsvarlig a
bygge et forbrenningsanlegg pa
Herøya.

SFT påpekte ogsa at konse
kvensutredningen heller ikke
har klargjort etterbruk eller
nedleggelse av et eventuell an
legg. Men her mener MD at de
har gode nok opplysninger uten
på be om en tilleggsvurdering.

Mange klager
I 25 av de 39 høringsuttalelse
ne påpekes det ett eller flere

forhold som ulike instanser
mener ikke er godt nok belyst.
Men bortsett fra hemerkninge
ne fra DBE, har ikke SF1 tatt
til følge noen av de kritiske
merknadene. Det er stor skep
sis til anlegget, både lokalt og
blant en rekke miljøvernorga
nisasjoner.

Nar DBE har vurdert om det
er farsvarlig a bygge et anlegg
pa l-ferøya, er det opp til MD a
agjøre om utredningsplikten
er oppfylt, eller om det skal
gjøres videre utredninger.

Hvis MD mener utrednings
plikten er overholdt, er det opp
til Noah, der staten har styre—
formannen, å avgjøre om et
nasjonalt forbrenningsanlegg
for organisk spesialavfall skal
legges til HerØya eller Brevik.

Ifølge Noahs administreren
de direktør, lan Miller, vil den
beslutningen tas i september!
oktober.

Wcatherford Norge A/S
4029 Stavanger

IlE 51 54 10 77
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HAUGESUND MEIERI

TINE

Cummer advarer
mot blikjøring

ABBs kjerneområder knytter seg til pro

duksjon, distribusjon, og bruk av energi.

V o o ABBs virksomhetima amer
griper derfor direkte

inn i de mest avgjørende miljøspørsmålene.

Vår utfordring er, i nært partnerskap med våre

kunder, å utvikle kunnskap og reknologier

som utnytter energi og andre ressurser stadig

mer effektivt, slik ar
ut av mindre! mer kan produseres

av mindre og slik at negative miljøvirkninger

reduseres eller elimineres.

1

Navn

Adresse

Ja takk!
Jeg vil gjerne fà tilsendt en kopi avABB Miljørapport

Fyll ut kupongen og returner pâ fax eller/posten til
Asea Brown Boveri. (Merk konvolutten ‘M,forapport).

L I

Asea Brown Boveri
Informasjon og Samfunnskontakt
Bergerveien 12
Postboks 94,1361 BILLINGSTAD
Telefon: 66 84 30 60
Telefax: 66 84 35 49

UORGANISK SPESIALAVFALL

NOAH kan tilby en miljosikker behandling av uorganisk
spesialavfal I.

Syrer, alkalier, metalloksyder og annet uorganisk spesial—
avfall, mottas for prosessering og sluttdisponering et sik

kert deponi på Langøya våd Holmestrand.
Ring, fax eller skriv til oss for ytterligere informasjon.

NOAH®
NORSK AVFALLSHANDTERING AS

Langgaten 19, Postboks 33. 3081 Holmestrand
TIl.: 3305 1895—Fax: 33052253

Mais-penn med logo?
AdTionsen Import er totalleverandor

av reklamegaver.
Vi har eget trykkeri og leverer

miljøprodukter med trykk 1-3 uker.

For mer informasjon ring 37 15 24 77

Økoprodukter
Økoprodukter AS, P.b. 1082 Hillevg, 4004 Stavanger.

TIf.: 51 880880. Fax: 51 880881.

11
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Norsk institutt for
skogforskning (Nisk) er
svært bekymret for
Norges klimaforskning.
Uten en ((betydelig
nasjonal finansiering»,
er Norge så å si ute av
klimaforskningen,
mener Nisk.

N&M Bulletin

______

Ole P. Pedersen

Det er i et brev til Landbruks
departementet og Miljøvernde
partementet at bekymringen
kommer fram. Administreren
de direktør Knut Fjulsrud pa
peker at Norge henger langt
etter når det gjelder forskning
på hvordan klimaendringer vir
ker på Økosystemer i skog.

20 land sammen
om Forskning
Norge deltar i det europeiske
lorskningssamarbeidet COST,
som samler over 20 land. Fjuls

rud mener na at Norges innsats
pa skogsiden, har fort til at
Norges innsats i COST «mi
ikke er et reelt samarbeid. Vi
har for lite a tilby». papeker
Nisk.

En rekke land har satset mer
pa denne forskningen de se-
neste arene, ettersom oppmerk
somheten rundt klimaendring
ens konsekvenser for skogsys
temene har økt.

Ni millioner
Pa grunn av dette ber Nisk na
om at Gunhild øyangen og
Thorbjørn Berntsen gir en «po
litisk avklaring pa om vi over
hodet skal involvere oss i kli
maforskningen gjennom det
euorpeiske samarbeidet».

Nisk ber om ni millioner
kroner for å hygge opp lors
kningsapparalet, og mellom
fire og fem millioner kroner i
aret for å drive forskningen
videre.

To skritt fram en ett
tilbake. Det er konklu
sjonen etter en evalue
ring av Miljøverndepar
tementets tilskudd til
miljøplaner i seks
byområder. Det som
trekker ned, er at
fylkesdelplanene er for
vage.

Miljøbykonferansen
Jon K. Berg

Departementet ga i 1992 til
1994 stØtte til samlet areal- og
transportplanlegging i regio—
nene Nedre Glomma. Nord
Rogaland, Forus, Hadeland, og
til byene Steinkjer og HØne
foss.

Nå har konsulentfirmaet

gen. (,0 personer er intervjuet i
evalueri ngen.

Det mest positi e var at mil—
jøkonsekvensene av utbyg
gingsmønsterog transport kom
mer pa dagsorden i de aktuelle
områdene enn tidligere. Blant
annet ble næringstranporten
satt under lupen, og utvikling
av grøntarealer ble høyere pri
oritert enn far.

Ett skritt tilbake
Pa minussiden er det anført at
flere kommuner hadde lite kon
krete planer, og at formule
ringene var vage.

Dessuten var den politiske
oppslutningene om planene
ujevn. I Nedre Glomma var det
et «heroisk forsøk» på å få noe
til, mens politikerne i Forus
området i Sør-Rogaland slo
kontra underveis. Her falt kom
munene tilbake til det gamle
mØnsteret md å lage egne del-
planer, opplyste Njal Arge.

Miljovernminister
Thorbjørn Berntsen
kritiserer Bærekraftig
økonomi-prosjektet
til Alternativ Framtid
og Naturyernforbun
det for å være for
svakt. Under Miljøby
konferansen kom det
også sterk kritikk av
Kjell Opseth.

Miljøbykonferansen
Jon K. Berg

I Bærekraftig økonomi-pro
sjektet er det blant annet sett pa
hvilken virkning høye CO
avgifter har far hvor mye bil-
kjøring det vil være her i lan
det. En a konklusjonene er at
økning i C02-avgiftene vil føre
til at (lei blir solgt flere biler
som bruker lite bensin. Der
med kan folk faktisk kjøre like
mye eller til og med mer bil enn

før. samtidig soni CO—utslip—
pene reduseres.

I sitt foredrag kritiserte mil
jøvernnlinisteren denne kon
kl ii sjonen:

— lijitrafikk dreier seg om
mye mer enn C02-utslipp. Bil-
trafikken betyr ogsa annen luft
forurensning, støy, trafikkulyk
ker og stort arealfiwbruk. Bilen
splitter byen og fortrenger men-

Årlig drepes det minst to ryper
per kilometer reingjerde i Finn
mark, viser en undersøkelse fra
Norsk institutt for naturfors—
knmg (Nina).

Reinejerder forårsaker størst
dødelighet hos rype pa etter
julsvinteren og varparten. En
del av individene er fugl som
skal reprodusere.

neskene. Byen ma vinnes tilba
ke til fotgjengerne. slik vi har
sett pa Radhusplassen i Oslo.
CO-avgiften er ‘viktig — men
mange flere virkemidler ma
settes inn.

- Vi vet det
Prosjektkoordinalor Pål Froyn
Jespersen i Alternativ Framtid
sier til N&M Bulletin at ft)rfat

I motsetning til jakt repre
senterer gjerder og kraftledni n
ger feller som dreper fugl gjen
nom store deler av året innen
avgrensede omrader. Jakt skjer
over store områder og er be
grenset til noen få maneder om
vinteren. Nina utelukker ikke
at det er så mange gjerder at det
noen steder har negative virk

terne av boka «B ærekrafti g
økonomi», har vært klar over
den hegrensningen Berntsen
peker pa.

— Men i bunn og grunn er vi
i dette prosjektet opptatt av far-
bruk av naturressursene, og da
spesielt de fossile reservene.
Derfor har problemstillingen
dreid seg om C02-utslippene,
sier Jespersen.

finger bestanden.
Fugl som lever under sub

arktiske og arktiske farhold er
tvunget til å være aktive for å
skaflè seg mat, selv når det
ikke er dagslys. Nina regner
(lette, og spesielle værforhold,
som mulige årsaker til at fugle
ne kolliderer mer enn de ellers
ville ha gjort.

—Norskklima
forskning lite verdt

Vage planer i
fylkene

- Miljøvernere er ikke
• radikale nok

Civitas undersøkt hvordan det
gikk med planleggingen. Før
ste utkast av evalueringsrap
porten ble presentert av sivil in
geniør Njal Arge i Civitas un
der miljøbykonferansen i Ber-

Reingjerder dreper ryper

arbeidet med

Internkontroll
Helse, Miljø &
Sikkerhet er en
naturlig og
viktig faktor i

totalkvalitet i
bedriften.
UNI Storebrand
ønsker å være

::. din samarbeids
partner i kvali

• tetsarbeidet.

JM STORERRAND
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WorldWatch Institute
frykter at verdens
utslipp av klimagassen
karbondiksyd (CO2)
kommer til å stige
raskt. MiljøinstitUttet
mener drivhuseffek
ten skyter fart. Samti
dig er deler av Europa
nå rammet av vold
som tørke.

Skyter Furt
David Roodman ved World
Watch sier til The Guardian at
klirnamålinger over hele ver
den tyder på at oppvarmingen
nå har skutt fart, på grunn av
den stadig Økende mengden av
drivhusgasser i atmosfæren. Alt
tyder derfor på at vi står overfor
store, globale kliinaendringer,
mener WorldWatch.

To viktige årsaker er at den
såkalte Pinatubo-effekten er i
ferd med å forsvinne og at det
Økonomiske samrnenbruddet i
øst-Europa er over. Et vold-

somt vulkanutbrudd på Pina
tuho i 1991 har antakelig sen
ket jordens globale temperatur
i to — tre år.

Sterk tørke
Europa rammes samtidig av
stor tørke. I England opplever
britene den tØrreste sommeren
siden målinger startet for 250
är siden. En tredjedel av inn
byggerne far totalforbud mot
hagevanning.

I Nederland er det tørke i
flere områder, og nedhØren har
bare vært en tredjedel av det
normale i sommermånedene.
Også i Spania er det vannman—
miel, og m1lge Reuter kan den
spanske sommeren bli den var-
meste og tømTeste på flere hun
dre år.

Det er også rekordaktivitet
for orkaner og tropiske syklo
ner på den nordlige halvkulen,
ifølge avisen Age.

Takk for støtten!

Kværner Installasjon a.s

Stavanger kommune

Godt miljø og trivsel i Stavanger
- også befolkningens ansvar
Stavanger kommune er kommet langt med å tilrette
legge for en bærekraftig samfunnsutvikling. Nå er det
viktig å få folk flest til å bruke kommunens tjenester og
følge våre råd om miljøvennlig atferd.

Egne miljøsider i
Lka1veiviseren er et

av virkemidlene.
Her kan våre innbyg
gere få brukerveiled

ning om alt fra
praktisk og riktig
kildesortering til

opplysninger om hva
man gjør hvis man er

engstelig for høye
-

radonkonsentrasjoner
—- i sin egen bolig.

Kraftig økning i
C02-utslippene

Nyttig dyrtruet
Blodigler er stadig viktige
for legevitenskapen. Her i
landet er arten truet fordi
leveområdene ødelgeges.

ødeleggelsen av leveom
råder er årsak til at blodig-
len idag regnes som en truet
art i Norge, melder Direk
toratet for naturforvaltning
(DN). For litt over 100 år
siden var blodiglen vanlig i
folkemedisinen. Dette gjor
de at arten gikk sterkt tilba
ke også den gangen. Ek
sempelvis ble 57 millioner
igler importert til Frankri
ke i 1832.

Blodiglene ble tidligere
brukt til årelating. I dag har
1egevitenskapen fattet ny
interesse for disse dyrene.
Iglene blir brukt til behand
ling av kreft, åreforkalkning
og blodpropp. I forbindelse
med påsying av fingre og
tær brukes iglenes spytt, som
inneholder et stoff som får
blodet til å stØrkne.

Blodiglene holder til i
grunne næringsrike myr- og
skogstjern.

Miljokulender

mener CO-utslippene må re
duseres med over 60 prosent,
ftr at en global klimakatastro—
fe skal unngås.

W o r I d W at c h - raporten
kommer bare noen måneder
etter at verdens miljøvernmi—
nistre ble enige om å lorhandle
fram en avtale som skal redu
sere CO-utslippene i i-land.

N&M Bulletin
Ole P. Pedersen

1994 kommer på tredjeplass
på listen over verdens C02-

utslipp i løpet av et år. Men
WorldWatch varsler i en ny
rapport at utslippene kom
mer til å Øke fortsatt, med
mellom én og to prosent i
året, skriver avisen Intorma
ion.

Utviklingen er stikk i strid
med det verdens kl irnaforske
re anbefaler. FNs klimapanel

25. september: Prosjekt Al
ternativ Framtid 10 år. Semi
nar i Oslo om avslutningen
av AF. Merinfo: 2218 1170.
2. oktober: Stortingets høst
sesjon starter.
3. oktober: Norge i det glo
bale drivhuset. Konferanse i
Oslo, arrangert av Econ og
FridtjofNansen institutt. Mer
info: Econ v/Jan Arild Sno
en, 2242 4250.
3. oktober: Skogøkologi og
flersidig skogbruk. Seminar
arrangert på Hellerud av bl.a.
Oslo og Akershus skogsel
skap og Nisk. Mer info: 6397
8310.
5. — 6. oktober: Spesialav
fallskonferansen 1995, Ber
gen. Arrangert av Norsav,
SAO og Norsas. Mer info:
Marit Bjerke, 2273 0840.
7. oktober: Grand Solar
Challenge. Internasjonalt
symposium i Tokyo om sol-
energi. Mer info: +81 3 3508
2280.
9.—lo. oktober: Konferanse
om biologisk mangfold. Ar
rangeres i Oslo, av Norsk bio
logforening og Samarbeids
rådet for naturvernsaker. Mer
info: 2285 4626.
9. — 14. oktober: Årsmøte
for Friends ofthe Earth Inter
national, Togo.
10.— 11. oktober: Pressese
minar om samferdselspoli
tikk, Bergen. Arrangert av
Samferdselsdepartementet.

Mer info: 2234 8196.
15.— 20. oktober: Europeisk
seminar om bærekraftig tu
risme i vernede områder,
Castleton, England. Mer in
fo: 09544 — 1433 620 373.
6. — 17. november: Parts
konferanse om konvensjonen
for biologisk mangfold, i In
donesia.
8. — 9. november: Seminar
om hydrogeologi og miljø
geokjemi, Trondheim, arran
gert av Norges geologiske
undersøkelser.
8. — 9. november: Seminar
om «grønn turisme». Arran
gert av Den norske turistfore
ning.
9. - 10. november: Det 5.
seminaret om hydrogeologi
og miljøgeokjemi, arrangert
av Norges geologiske under
søkelse i
Trondheim. Mer info: Åse
Slind, 7390 4011, eller
Ase.Minde@ngu.no.
13.— 15. november: Interna
sjonal konferanse om miljø
og bærekraftig utvikling i
Baltikum. Arrangert av
Stockholm environment in
stitute, i Nyköping. Mer info:
+46 — 8 723 0260.
11.— 15. desember: FNs kli
mapanel møtes i Roma, for å
godkjenne panelets andre rap
port om globale klimaend
ringer.
2.— 3. februar: Miljøheime
vernets rådskonferanse.

MijoKompetanse AS
1nvironinental Manageinent Consultanis

Pet grønne kontor med kvalitetsprodukter som tar hensyn til miljøet

AS Denofa og Neptun Plast AS Stora Papyrus Norge AS
Ullebo i k

Nedre Rommen 7 Postboks 4207 Torshov
0988 OSLO 0401 Oslo

Postboks 4236 Torshov TIf: 22 105442 Fax: 22 210336 Tif: 22 710171 Fax:22 154833

50 00 Fax: 22 895080
Leverer permer/brevordnere og Leverer svanemerket finpapir/

Leverer kontorrengjøringsprodukter kontorrekvesita i milj øriktig kopipapir

som er skånsomme mot miljø PP plast.

Ranx Xerox AS
Postboks 905
1301 Sandvika
Tif: 66 986800 Fax: 66 986856
Leverer kopimaskiner og telefax med
miljøriktige materialer og lavt
energibrijk, designet for gjenvinning

Hvorblirplutoniumetav?

Staedtier Norge AS
Drammensveien 131
0277 Oslo
Tlf: 22 434310 Fax: 22 434575
Leverer skriveredskaper med refill
uten miljøskadelige stoffer

Héwlett-Packard Norge AS
Postboks 60 Skøyen
0212 Oslo
Tlf: 22 735600 Fax: 22 735621

Leverer EDB-maskiner, PCer og
skrivere med miljøriktige
materialer og lavt energiforbruk,
designet for gjenvinning.

Systemet som skal hindre at -

plutonium kommerpå avveie,
fungerer ikke. Fire kilo er
nok til å lage en atombombe.
USA er kritisk til dagens sys
tem.

USA er bekymret for hvor
alt plutoniumet, som kom
mer fra verdens atomkraft
verk, tar veien. US Congress
Office ofTechnology Assess
ment (OTA) mener Det In
ternasjonale atomenergibyrå
et (IAEA) ikke har mulighet
til å vite om plutonium kom
mer på avveie. OTA viser til
et stort resirkuleringsanlegg
for plutonium i Rokhasho i

-

Japan. Dette anlegget ble byg
get uten at IAEA engang vis
ste om det, skriver bladet New
Scientist.

IAEA har som oppgave å
kontrollere sivile atomkraft
verk i land som ikke har atom
våpen, og som i tillegg har
undertegnet ikke-sprednings
avtalen. OTA mener den sva
ke kontrollen setter en farlig
lav standard for land som er
politisk ustabile.

-- Desto mer vanlig pluto
nium blir som drivstoff desto
mer blir det Spredd sier Paul
Leventhal ved Nuclear Con
trol Institute.

Trivsel i en ren og vakker by!
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Greenpeace går ikke
inn for boikott av
franske varer, og er på
kollisjonskurs med de
andre norske anti
atomorganisasjonene.

N&M Bulletin
Jens P. Toldnæs

—Vi vet at 65 prosent av betblk
ningen er imot prøvespreng
ningene. En boikott vil ogsa
ramme dem, og virke mot sin
hensikt, sier Melanie Morzaria
i Greenpeace international, i et
intervju med Aftenposten.

Generalsekretær i Natur
vernforhundet, Dag Hareide, er
leder for Arbeidsutvalget mpot
franske atomvåpenspregrnn
ger. Han mener den franske
motstanden mot prØvespreng
ningene er oppstått på grunn
av at handelsboikotten begyn
ner å virke.

Aksjonene ma fortsett, sier
Hareide.

— Franskmennene merker na

at de har verden i mot seg. sier
han.

Effektivt
1-lareide peker pa at boikott er
en effektiv aksjonsform som er
vanskelig for myndighetene å
skj ute.

— Vi likk 10000 til a demon
strere pa landskampen mot
Frankrike pa Ulleval. T)ette
sensurerte franske tv-kanaler.
En effektiv hoikottaksjon er
ikke sa enkel a handtere lor
dem.

Harald Sævereid i Greenpe
cc Norge er ikke like katego
risk som sine internasjonale
kollegaer nar det gjelder boi
kottspørsmålet.

— Det er ikke den oppgaven
vi vil prioritere, men det er
heller ikke riktig at vi er imot
boikott, sier han til N&M Bul
letin.

Sævereid mener det er rikti
gere ajobbe med direkte aksjo
ner og å sette igang under
skriftskampanjer og debatter.

Statens forurens
ningstilsyn (SFT) ser
ingen grunn til å
stoppe salg av PVC
leketøy i Norge.
Greenpeace mener
SFT stiller seg bak
industrien.

N&M Bulletin
Jens P. Toldnæs

— Det er ikke behov for en
endret politikk nar det gjelder
salg av plastleker her i landet.
skriver Prosess- og foredling
sindustriens landsforenings
blad, PIL-Aktuelt.

Bladet refererer et brev fra
SFT til Miliøverndepartemen
tet. SFT mener leketøy som
selges i Norge er underlagt et
strengt regelverk med hensyn
til risiko for eksponering av
helseskadelige stoflr.

Helseskudelig?
I det siste har det vært flere
oppslag i avisene om at helse-
skadelige barneleker selges
fritt.

Oppsiagene har for en stor
dcl vært basert på pastander fra
Grcenpece om at flere av tilset
ningsstoffene som brukes i plast

er dokumentert helse- og mil
jøskadelige.

PVC skudelig fru
vugge til gruv

— Ingen kan forklare seg bort
fra at det er gift i PVC. sier
Greta Talleraas i Greenpeace
til N&M Bulletin.

Hun mener leketøy er ‘ iktig
som signalsak, og at SFT ved a
tillate slikt salg, stiller seg bak
industrien.

— Vi gir barna vare giftige
leker. Kanskje barnet ikke ska
des under bruken av leketøyet,
men produksjonsprosessen er
skadelig, og lekene bør betrak
tes som spesialavftdl i det Øye
blikket de skal kastes, sier hun.

Talleraas mener SFT skju
ler seg bak at norsk PVC-in
dustri forsøker å kutte redusere
mengden av tungmetaller og
giftige rnykgjørere, sakalte
phtalater, i produktene sine.

— Isolert sett er dette prisver
dig. men egentlig er det bare et
kosmetisk grep som kan føre til
at det blir solgt mer PVC. Da
forsvinner jo miljøgevinsten,
sier hun.

Forsøk på gnagere har vist
at mykgjørerne er kreftfrern
kallende, selv om dyrene er
mer motstandsdyktige enn
iiien nesker.

DEBA7T

_____

Heidi Sørensen, leder
Naturvernforbundet

Naturvernforhundet er den
eneste samlende, brede natur-
og miljøvernorganisasjonen i
Norge. Det er vart vareinerke.

Rasmus Hansson skriver i
en gjestekommentar til N&M
Bulletir 8. september at det
ikke må oppsta tx il om at Natur
vernforhundet først og fremst
verner natur. Hansson mener at
det er et problem for Natur
vernforbundet at mi ijøvern er
et altomhittende tema, og at
hver samfunnssektor driver
med noe som er miljørelevant.
Når Naturvernforbundet har
bredde i sitt iriiljøarbeid, me
ner Hansson at vi mister var
identitet som en verne organi
sasjon.

Debatten er ikke ny. Det har
eksistert drakamper mellom
grupper som har vært engasjert
i forskjellige deler av miljøar
beidet i Naturvernforbundet
lenge. Best husker sikkert man
ge prioriteringsdehattene på

__________

slutten av 80-tallet mellom klas
sisk naturvern kontra forurens
ningsarbeid. På 90-tallet har
denne debatten dreid seg om
ressursforvaltning og bærekraf
tig bruk kontra vern.

Personlig har jeg ikke hatt
sansen for noen av dehattene.
Jeg oppftitter det som soleklart
at Naturvernforbundethar opp
gaver innenfor alle omradene.
Formalsparagrafen er også et
uttrykk for den bredden vi skal
ha: «Naturvernforhundet vil
arbeide for å verne naturen og
sikre Iivsmiljøet slik at men
neskelig virksomhet ikke over
skrider tålegrenser i naturen.
Naturvernforbundet vil arbei
de for et samfunn der mennes
kene lever i harmoni med natu
ren. Dette er et samfunn hvor
livsgrunnlaget og livsmangfol
det er sikret for framtidige ge
nerasjoner, og hvor naturens
egenverdi legges til grunn for
arbeidet med å øke menneskers
respekt for og kjærlighet til liv
og landskap.»

Spçtrsmalet om Naturvern-

sisk naturvern, bærekraftig
bruk eller mot forurensning ma
alltid bli et utvidet Ole Brumm
svar: Ja, takk alt sammen. Det
er en forutsetning for Natur
vernforbundet å holde på den
bredden om vi skal vokse og fa
Økt innflytelse. Alle som vil
arbeide med natur- og miljø
vern, uansett om engasjemen—
tet deres er i forhold til miljø—
gifter, forurensning, forbruker
spørsmal, oljeboring eller bar
skogsvern, er hjertelig velkom
ne.

Hansson skriver at vi ikke
ma «tape av syne at i bunn av
alt miljøvern ligger det å sikre
artene og deres leveområder
mot skadelige inngrep».

Nettopp fordi vi ikke vil ta
pe dette av syne, arbeider vi for
eksempel mot miljøgifter som
kan true forplantningsevnen til
Ilere dyrearter. Og fordi vi vil
sikre livsgrunnlaget og -

mangfoldet for framtidige ge
nerasjoner er oljeutvinnings
tempoetogdrivhuseflekten pri
oriterte oppgaver.

Hansson mener at det klas

siske naturvernet ikke blir godt
nok ivaretatt i Naturvernfor
bundet. Det er et sterkt signal,
som jeg som leder i forbundet
tar alvorlig. Klassisk naturvern
er bade historisk og i den aktu
elle politiske situasjonen en
bærebjelke i Naturvernforbun
dets arbeid. Det ma ikke herske
tvil om Naturvernforhundets
troverdighet i vernesaker.

Spesielt alvorlig er det at
signalene kommer i Naturvern-
året, hvor forbundet har priori
tert naturarven som et av to
satsingsområder. Naturvern
lorhundet har hatt debatter om
hvalfangst og marint vern som
Hansson kommenterer, det må
forbundet klare uten at vår tro-
verdighet som verneorganisa
sjon skal bli trukket i tvil.

Arbeidet for å sikre naturar
ven eren bærebjelke for forbun
det, og N aturvernforbundet skal
være den ledende verneorgani
sasjonen i Norge. Det skal vi
klare fordi det er vårt mål, men
ogsa fordi vi er den eneste sam

Strid om boikott av
franske varer

Leker selges
soni or

En bred natur- og miljøvernorganiasjon

CUg1aflçgrupper

lorhundet skal jobbe med klas

Vitale organerkjøpes
Selskinn er ikke lett å omsette for Canada. Likevel er selfang
sten tredoblet på New-Foundland, melderden svenske avisen
MiljöAktuellt. Årsaken er at asiatiske kjøpere vil ha kjønns
organene til bruk i diverse potensfremmende produkter.

lende. brede natur- og miljø
vernorganisasjonen i Norge.

____

Anders Utkilens Rederi as

4
0

DET NORSKE VERITAS

1322 HØvIK

TLF: 675799000
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Percy Barnevik, topp
sjef i det svenske
milliardkonsernet
ABB, mener det vil
være helt galt, ut fra
miljogrunner, å sten
ge svenske kjerne-
kraftverk. — Svensk
atomkraft er ek
stremt sikker, sier
Barnevik på spørsmål
fra N&M Bulletin.

N&M Bulletin

________

Ole P. Pedersen

Barnevik går dermed med full
tyngde inn pa atomindustriens
side i den svenske kampen om
atomkraltens framtid. i en fol
keavstemning har svenskene
stemt for å legge ned de sju
atomkraftverkene, noe atom—
industrien nå kjemper kraftig
imot.

Barnevik sa på en presse-

Det selges færre fra fl
ske varer på Vinmono
polet. Rødvinsdrikker
ne er trolig de mest
boikottbevisste, mens
cognacelskerne man
gler alternativer. I
Sverige har boikotten
hatt enda sterkere
effekt.

N&M Bulletin

____

Jens P. Toldnæs

Boikottaksjonene mot franske
varer begynner å virke.

Sammenlignet med august
iljor solgte Vinmonopolet 82
000 liter mindre vin og brenne
vin fra Franrike.

Totalt er dette en nedgang
på 14,5 prosent.

konferanse under ENS-messen
i Stavanger, at vestlige inyn
digheter bØr se på hvilke tiltak
i andre land, blant annet Øst
Europa, som vil gi størst miljØ
effekt. Miljøvern er blitt for
dyrt i Vest-Europa. var i prak
sis Barneviks budskap.

-Gultå
legge ned
— Mener du at svensk atom
kraftverk ikke hør legges ned?

— Fra alle synspunkter, også
miljØets, vil det være galt å
legge ned svenske atomkraft
verk nå. De er ekstremt sikre.

— Uansett hva du setter inn i
stedet, vil det være en større
byrde for miljøet, mener Bar
nevik.

Han understreker imidlertid
at han ikke Ønsker at voksende
energimarkeder i sør skal be
nytte atomkraft. Men er verket
først på plass, bØr det utnyttes
til det fulle, hevder ABB-lede

—. Vi regner med at dette
skyldes reaksjoner på Frankri
kes atompolitikk, selv om vi
ikke kan bevise at hele nedgan
gen skyldes dette, sier markeds
konsulent i Vinmonopolet, Kaj
Taihaugen, til N&M Bulletin.

Mangler
alternutiver
Taihaugen opplyser at nedgan
gen er størst når det gjelder
rØdvin (34,8 prosent).

— Cognac og dyr hvitvin ser
ut til å holde stand, men det
skyldes nok l4rst og fremst at
kundene mangler alternativer,
sier han.

Ettersom den fØrste franske
prØvespregningen først ble
loretatt i begynnelsen av sep
tember, tror Taihaugen at det

ren.

Satser i Litauen
ABB er et av flere svenske sel
skaper som har brukt penger på
å lorhedre sikkerheten ved
atomkraltverket ignalina i Li
tauen, regnet som et av verdens
mest usikre. Men Barnevik vil
le på spørsmål ikke love å bru
ke pengene på å legge ned atom
krafl verket.

Vi Ønsker å hygge et skjold
rundt reaktoren. sette på filter
tor å redusere risiko og trene
folk i sikkerhetsarbeid. Jeg vil
le ikke Ilydd i en jumbo hvis
piloten ikke hadde spist på fle

re dager, sa Barnevik.
Han mener europeiske land

ser alt lor nasjonalt på miljø—
problemene. Industrilederen
mener kravene til utslipp nå er
så strenge i Europa, at det er
ulønnsomt å satse enda mer
her, I stedet må fokus rettes på
utviklingslandene, hvor urslip
pene er betydelig større.

kan komme sterkere reaksjo
ner fra Vinmonopolets kunder
i tiden som kommmer.

50 prosent
i Sverige
Mye tyder på at svenskene er
mer boikottbevisste en nord
menn. Det svenske Systembo
laget har ikke augusttallene
klare, men kan melde om 24
prosents nedgang i salget av
fransk vin i juli. Dette utgjør
tilsammen 330 000 liter.

—Den siste uken har vi imid
lertid registrert en nedgang på
50 prosent, sier informasjons
sjef Lennart Agen til N&M
Bulletin. Også i Sverige er det
fØrst og fremst rødvinene som
blir rammet, og da særlig vin i
60 — 70 kroners klassen.

ISO Industriservice Af S
PB 1809 Vika
0123 Oslo
Tlf: 22 416622
Fax: 22 414197

Tønsberg Godslinjer
PB 119
3100 Tønsberg
Tif: 33 313188
Fax: 33 310820

Takk for
støtten!

Avisretur AIS
Pb. 335
1473 Skårer
Tif.: 67 97 27 80

- Galt å stelige
Sveilsk a-verk

PHILIPS

Philips Lighting

Takk for støtten!

± Industrimiljø
gruppen

Rensing . kjøling . kartlegging av inneluft

I ieber & Søn
Kmsnet

PHILIPS

d

MOKLEGAAIU)

Snøhetta
orkitektor.iooolskop es

0605usgol,n 20.5- 0151 Oslo - No.oV
1tc4l)rca0I.Fo47,D2dv.o. s,srsov,

Renovasjon og
Container utleie A/S

Stopte produkter i toppklasse
Høy teknologi og solid produkt

CA$jSA/S
Buoy — Pb. 173 -- N-4501 MANDAL
Telefon: (47) 38 26 22 33
Telofax (47) 38 26 53 66

Den sterke

WDLi qçç

‘ Apotekene
‘i Trøndelag

isolasjonen

IJM STORPAND SPAR

Franske dråper på
retur i Norge

EFamumd RenovasjonAS
Volls,5,o, 3 Poobo0s 251 Tdso.2.N-3105 T,,b,o0

fra
Brødr. Sunde as
Hovedkontor Alesund:
P.b. 8115, Spjelkavik
6022 Ålesund
Telefon: 70 142900-
Telefax: 70 1434 10

0

SLOVAG
industNservice as

ET MILIØSELSKAP MED KDNSESION FF0.5 SFT
PÅ MDTTAK 0(3 RENSING AV SPFSIALAVFALL

KILDE
SORTERING

for

FREMTIDEN
BERGEN KOMMUNE
Renholdsverket
7jjr 55567900

FILTERSYSTEMER AS

RECO
iiiiljÔservice n.s
• Miljoriktig renhold tilpasset kunden
• Argo Sheen tepperens for bedre innemiljo
• Allaway sentralstovsugere
• Thotex impregnering / antigrafitti til kunder i

næringsindustri og ved grafittiproblem

ESSELTE

[dl )I kkgtlen 0
50(7 Solh’)rnsvik

Tif.: 55 dl) 52 ‘(0
Lix: 55 20 09 00



RS 50 heter det!

Retursystemet som skal ta vare på verdien
i håndtørkepapiret ditt etter at det er brukt

En kort bakgrunn

Som en av de største produsentene av tørkematerialer

i Europa, er Mølnlycke,Tissue veldig opptatt av miljø.

Det er derfor med spesiell stolthet at vi som første

leverandør kan presentere et retursystem* for hånd

tering av håndtørkepapir innenfor storforbruker

markedet.Systemet går under betegnelsen RS 50 som

står for ReturSystem 50.

Nå er ikke resirkulering av papir noe nytt. Emballasje,

aviser, datalister o.s.v. benyttes i stor grad i produk

sjon av papir. Innhenting og resirkulering av tradisjo

nelle håndtørkekvaliteter har imidlertid ingen tidli

gere foretatt, mye på grunn av lav verdi på avfallet.

En grunnleggende forutsetning foryjjnnhentings

system er nettopp den høye kvaliteten på fibrene i

våre tørkematerialer. Høy kvalitet på fibrene gir avfal

let høy verdi som råvare i produksjon av nytt papir.

Vi snakker om en kvalitet som er praktisk talt like god

som fibrene rett fra tømmerstokken. Det ville være

synd om denne råvaren skal fortsette å gå til spille.

Slik fungerer det

Bestill M-Tork og du mottar en kartong som innehol

der 6 ruller M-Tork og 2 flatpakkede returcontainere.

Sammen med transportforpakningen er disse tre con

tainerne nok for å romme avfallet av de 6 rullene med

høykvalitets håndtørkepapir.Avfallscontainerne hen

ges enkelt opp på veggen med monteringsbrakett.

Ved full container pakkes denne enkelt sammen og

hentes inn etter avtale om avfallshåndtering.Avfallet

behandles separat og bringes til vår egen fabrikk i Sve

rige for produksjon av

nytt papir.

Kort sagt; RS 50 repre

senterer et enkelt,

miljøvennlig og også et

mer økonomisk alterna

tiv for deg og din be

drift! Ring gjerne og

spør oss om hvordan!

* Systemet erI tilgjengelig gjennom direkte avtale med Mølnlycke,Tissue i Oslo-området.Ytterligere informasjon kan
fåes ved å ringe vårt hovedkontor på telefon 22 1963 10.

SABA lVlölnlycke J postboks 6226, Etterstad, 0603 Oslo, tE: 22196310, fax 22685693
Tissue


